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EL SR. PRESIDENT:

Senyores i senyors diputats, bona tarda. Comença la sessió
de la Comissió d’Hisenda i Pressuposts i en primer lloc deman
si hi ha substitucions.

No hi ha substitucions.

Jo només els vull dir que, a pesar que jo vaig tenir
l’atreviment d’acomiadar la comissió, va sorgir una
problemàtica amb el funcionament de la Sindicatura de Comptes
i per això ens hem vist obligats a convocar una altra comissió,
ja que s’ha d’aprovar una normativa perquè la Sindicatura de
Comptes pugui funcionar i ha de ser la Comissió d’Hisenda i
Pressuposts la que ho ha de fer.

Debat i votació de l'escrit RGE núm. 735/03, presentat per
la Sindicatura de Comptes de les Illes Balears, relatiu al
projecte de normes de règi m interior de la Sindicatura de
Comptes.

Per tant, passarem al primer i únic punt de l’ordre del dia,
relatiu al debat i votació del projecte de normes de règim
interior de la Sindicatura de Comptes de les Illes Balears RGE
núm. 735/03. Assisteix i agraïm la seva presència el Síndic Major
Sr. Pere Antoni Mas i Cladera a qui li donam la benvinguda i
també li donam la paraula perquè expliqui el projecte de normes
de règim interior de la Sindicatura de Comptes. Té vostè la
paraula. 

EL SR. SÍNDIC DE COMPTES MAJOR (Pere Antoni Mas i
Cladera):

Gràcies, Sr. President. Bones tardes, com vostès saben fa
aproximadament un mes, a principis de febrer, es va constituir
la Sindicatura de Comptes, dos dies després vaig ser elegit
Síndic Major i llavors a partir d’aquest moment ens vàrem haver
de posar a fer feina per d’alguna manera articular la institució
que naixia, la nova institució. També saben que està regulada
a la Llei 1/87, els trets fonamentals de la inst itució i també de
forma supletòria a la Llei orgànica del Tribunal de Comptes a la
Llei de funcionament del Tribunal de Comptes. 

És a dir, tenim un marc normatiu, juntament amb l’article que
li dedica l’Estatut que permet posar en marxa el mínim diguem
per anar funcionant. Ara bé, per funcionar de forma efectiva i
pràctica, la qual cosa pensam que no pot succeir abans de 7, 8
mesos a partir d’ara, és necessari que la Sindicatura compti amb
medis adequats, dotació pressupostària a més d’un personal a
(...), però també amb unes normes que siguin la eina bàsica per
al funcionament. Aquestes normes que estan previstes a la
pròpia llei, la pròpia Llei 1/87 estableix que el reglament o unes
normes de règim interior s’hauran d’aprovar per part del
Parlament, a proposta de la Sindicatura, diríem que vénen a ser
el reglament, per dir-ho així, la llei està aprovada i en vigor i això
vendria a ser un reglament, tot i que aprovat en el marc
parlamentari.

L’aprovació d’aquestes normes pertoca també a la Comissió
d’Hisenda i Pressuposts perquè és un mandat de l’article 29 de

la mateixa llei i per això quan els síndics vàrem prendre
possessió, vàrem començar diríem a situar-nos un poc en
aquest nou marc i el primer que vàrem pensar va ser hem de fer
feina en aquest sentit, hem de començar a redactar un projecte
de pressupost, un projecte de normes. Vàrem començar en
aquest sentit a fer un projecte de normes molt semblant o diríem
basat en el que tenien les altres comunitats autònomes, les
altres sindicatures, Audiencia de Cuentas, Cámara de
Cuentas, el nom que tenguin, però ens vàrem trobar en el
moment en què la cambra deixava de funcionar a partir d’avui,
és a dir deixava de tenir activitat a partir d’avui i llavors
d’alguna forma vàrem haver de retallar i centrar-nos només en
un àmbit molt limitat, el projecte que hem presentat
pràcticament redactat originalment tenia un contingut molt més
ample, així com ara té una trentena d’articles, anava tal vegada
cap als 80 o 90, o 100 que és un poc allò que tenen la resta de
sindicatures o òrgans de control extern de comunitats
autònomes. Llavors vàrem haver de limitar-nos a allò que era
imprescindible diríem per funcionar, hi ha molts d’aspectes,
estatuts dels síndics, competències dels propis òrgans que no
estan establerts, molta matèria diríem que quedarà per a una
regulació més poc a poc, més tranquilAla, per fer-la ja el mes de
setembre.

Ara bé, alguns elements, algunes parts d’això eren
imprescindibles, és a dir, sense ells no podem començar a
caminar i que són els que hem intentat recollir en aquest text,
fins i tot, en principi li dèiem normes provisionals, normes
parcials de funcionament i després vàrem pensar que això de
posar provisionals o parcials no era molt correcte i ho vàrem
eliminar i per això posam senzillament projecte de normes de
règim interior, però en el benentès que aquestes normes de
règim interior s’hauran de complementar, s’hauran d’ampliar i
si fa falta modificar en allò que sigui precís, probablement
devers el mes de setembre- octubre quan ja hi hagi diguem la
nova legislatura començada.

Pas ja a detallar un poc el contingut de la norma, o un poc
l’esperit que s’ha pretès i la finalitat i hem de partir de la base de
què la Llei de la Sindicatura ens diu que la Sindicatura és un
òrgan o una institució que funciona amb independència, té
potestats quasi jurisdiccionals per dir-ho així, però que depèn
orgànicament del Parlament. Llavors aquesta dependència
orgànica del Parlament ens ha conduït o ens ha duit, a més de
veure que és així també a les altres comunitats autònomes, ens
ha duit a intentar adaptar-nos o intentar remetre-nos en tot el
que ha estat possible a la normativa que regula tot allò del
Parlament que no és pròpiament parlamentari, per dir-ho
d’alguna manera, patrimoni, personal, forma de funcionament
econòmic, etcètera. És a dir, de manera que ens sigui fàcil,
sobretot en aquest període diguem d’aterratge, de
començament, ens sigui fàcil funcionar amb una connexió com
si fóssim un satèlAlit, en sentit administratiu, de l’òrgan central
que seria el Parlament en aquest sentit, amb tot allò que és
possible i tot allò que és imprescindible, amb les adaptacions
necessàries, etcètera.

Llavors el contingut, ja diré quatre coses sobre els distints
apartats que té, els distints punts que va tocant el projecte, té
un apartat que es dedica a la secretaria general, clar la Llei de la
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secretaria general pràcticament només deia les competències,
però no deia com s’havien d’anomenar, ni quina era la situació
administrativa, és a dir, quedava un poc enlaire això i això és
imprescindible perquè ja vàrem nomenar una secretària general,
el primer que ha fet la Sindicatura és nomenar una secretària
general que és funcionària i havíem de definir quina seria la
seva situació administrativa, perquè no quedava clar. De fet la
Sindicatura de Comptes a dia d’avui som els tres síndics i la
secretària general, no tenim altre suport, evidentment que el
Parlament ens dóna suport, però no tenim altre medi de
funcionament.

Llavors també pensam, passant a un altre punt, que la
Sindicatura igual que els altres òrgans de control extern s’ha
d’estructurar en àrees funcionals que en general solen
correspondre al nombre de síndics, és a dir, si hi ha 5 síndics
són 5 àrees, si són 7, 7 àrees, aquí com que som 3 síndics pareix
lògic que hi hagi 3 àrees funcionals. Cada àrea funcional al cap
de la qual hi haurà un síndic i per davall hi haurà un cap d’àrea
d’auditoria, seran diguem els camps de control o de fiscalització
que cada un de nosaltres tendrà, la funció de gestió tot i que
després hagi d’anar al consell de la sindicatura... Això era
imprescindible haver-ho definit. Quant al tema de personal que
és diguem el més imprescindible després de tenir un local o
tenir un lloc on poder fer la feina, pràcticament hem seguit la
normativa de funció pública general. És a dir, una persona pot
ser funcionària, eventual o laboral i no vol dir això que hi hagi
d’haver-hi tot el tipus de personal, sinó que simplement és una
previsió de caràcter general i també quan es parla dels distints
de funcionaris, dels cossos distints perquè s’han de crear
cossos, per dir-ho d’alguna forma, se’n parla d’una forma diria
jo a títol descriptiu, no vol dir que hi hagi d’haver titulats
superiors, titulars mitjans, administratius i de tots els cossos,
pensam que sobrarà evidentment. 

Allò que sí era imprescindible també a la vista de
l’experiència i amb això, diríem que duim la sort que les altres
comunitats autònomes ja fa anys que funcionen, allò que sí és
imprescindible és que hi hagi com a dos tipus de personal. El
personal de serveis generals d’administració, diríem el que
presta serveis no relacionats directament amb les tasques de la
Sindicatura. Aquest personal pensam que s’han de cobrir
aquestes places, administratius, auxiliars, el que sigui,
mitjançant concurs entre funcionaris d’altres administracions,
donant una certa preferència al personal del Parlament, perquè
ho diu així l’Estatut del Personal del Parlament i pensam que
això és lògic. Mentre que això no succeeix en el personal
auditor pròpiament dit, el personal auditor que la llei estableix
que s’ha de crear un cos d’auditors. 

El personal auditor que el subdividim entre auditors a títol
superior i ajudants d’auditoria de títol mitjà, o de grau mitjà, se
n’ha de fer una definició de funcions perquè és imprescindible
comptar amb aquesta definició de funcions i de fet, es detallen
a la llei, perdó en el projecte de normes i aquests auditors i
ajudants d’auditors, pensam i a més ens han aconsellat així a
totes les comunitats, pensam que han de tenir un origen doble,
és a dir, alguns s’han proveir a través de concurs entre
funcionaris d’altres administracions, siguin interventors, siguin
inspectors d’hisenda, siguin cossos de gestió de l’Estat. I per

una altra banda hi ha funcionaris que s’han d’opositar, o han
de ser cobertes les places a través d’oposició o concurs
oposició lliure, en el mercat lliure. En definitiva personal o gent
que actualment puguin fer feina a empreses privades
d’auditoria, o empreses d’aquest tipus que tengui un interès en
passar a l’Administració pública i és allò que pensam,
contrapesant la visió del sector privat per una banda i la visió
del sector públic que puguin tenir uns i altres amb una
experiència que tenen uns i que els altres no tenen, ens pot
donar per funcionar amb unes certes garanties.

També es veu la possibilitat de comissionar experts i també
de contractar professionals o empreses d’auditoria, això ja
estava previst a la pròpia llei en determinats casos puntuals i
també s’ha de fer una previsió de què serà la relació de llocs de
feina, la relació de llocs de treball la que determinarà i
concretarà tot aquest aspecte en relació a quins han de ser els
llocs, com s’han de cobrir, quines característiques, retribucions,
etcètera. De fet, la feina en la que estam ara a la Sindicatura és
elaborar la relació de llocs de treball i elaborar la relació de
persones, més ben dit de persones, de feines que són
imprescindibles. A nivell informatiu els puc anticipar o els puc
dir, que pensam un poc en comparació amb les altres
sindicatures, tal i com tenim ara dimensionada la cosa, que ens
mourem sobre unes 25 persones en total. Això encara diguem
que és una mica a nivell molt indicatiu, 25 persones que
evidentment no es podran incorporar a la Sindicatura tots de
cop i aviat, sinó que també pensam que perquè la Sindicatura
tengui una velocitat de creuer, és a dir, comenci a funcionar
d’una forma plena i amb tots els seus continguts n’hi ha per un
any i mig o dos, segons ens conten a les altres comunitats i
segons ens diuen per tot. És a dir, la nostra previsió és
començar a funcionar, a fer la fiscalització, el setembre o
octubre, però no funcionar totalment fins pràcticament a finals
del 2004, pensam que abans és pràcticament impossible.

També és imprescindible el règim econòmic regular, almanco
dir quatre coses del règim econòmic i pressupostari, com
s’elabora i com s’aprova el pressupost de la Sindicatura que
forma part del pressupost de la comunitat com a una secció
independent, això a la llei es diu, però fa falta detallar-ho un poc
més, també fa falta parlar de com s’han de transferir fons o com
han de tenir la fiscalització interna la pròpia Sindicatura. De fet,
avui per avui la fiscalització interna de la Sindicatura, és a dir,
la intervenció la du a terme l’Interventor del Parlament, però
pensam que això en el futur ha de variar i ha de ser un propi
funcionari de la Sindicatura, que a més de fer funcions de
fiscalització, també faci fiscalització interna, perquè amb el
volum de feina i el nivell pressupostari en què ens mourem no
pensam que doni com per fer un dimensionament de la
Sindicatura per tenir una plaça pròpia d’interventor. Això es
complementa amb una sèrie de normes de gestió econòmica
interna i també deixant clar, com ja diu la llei, que els comptes
de la pròpia Sindicatura, és a dir, l’òrgan que fiscalitza els
comptes s’han de dur en aquesta comissió, la Comissió
d’Hisenda i Pressuposts.

Dos temes més per acabar, el tema dels recursos
administratius. És a dir, quan la Sindicatura actuï en via
administrativa pensam que hem d’establir un sistema
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d’esgotament de la via administrativa davant el consell i així es
fa a un article. I alguns altres temes menors com per exemple el
del segell que utilitzarem a la Sindicatura i que després
d’investigacions diríem a l’Arxiu de Mallorca, etcètera, pensam
que és lògic utilitzar el segell antic de l’època medieval que
utilitzaven els oïdors de comptes, passat o actualitzat amb
l’escut actualment de les Illes Balears.

Aquests són els punts que pensam que són
imprescindibles, probablement ens n’hàgim deixat algun i tal
vegada algun que està aquí no era imprescindible per ell mateix,
però sí per donar coherència a la resta i això és el que va
motivar que quan vàrem saber que avui era el darrer dia en el
qual podíem dur alguna cosa d’aquestes, haguéssim de fer via
a redactar això i tot i que la comissió com a tal hagués
pràcticament acabat les seves feines, motivar aquesta reunió
d’avui que ha hagut de ser un poc a unes hores intempestives,
la qual cosa s’agraeix per part de la Sindicatura, però pensam
que si no és així és difícil començar a funcionar i sobretot a
convocar ja els processos selectius i convocar les feines que
són necessàriament imprescindibles començar-les després de
l’estiu.

Jo per la meva part de moment res més i moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Mas i Cladera per les seves explicacions i entram
en el torn de preguntes i/o observacions. Deman, grups
parlamentaris que vulguin intervenir? Sí pel Grup Parlamentari
Socialista té la paraula el Sr. Diéguez. 

EL SR. DIÉGUEZ I SEGUÍ:

Gracias, Sr. Presidente. En primer lugar dar la bienvenida al
Sr. Síndico que nos ha ilustrado con su intervención en este
momento y desde luego en un día un poco especial puesto que
es después del último debate, de la última sesión del último
período ordinario de sesiones y aunque naturalmente
entendemos que la finalidad que la reunión de esta comisión,
entendemos, compartimos y desde luego consideramos que es
necesario colaborar para que la Sindicatura cuente con los
medios necesarios para su funcionamiento y cuanto antes
pueda utilizar este período de tiempo en organizarse
debidamente mientras el Parlamento no está reunido con
carácter ordinario y iniciar sus funciones puesto cuanto antes
y de la mejor manera posible.

A la vista de las normas que se nos han hecho llegar,
simplemente y con carácter general el voto de nuestro grupo va
a ser favorable a este proyecto de normas de régimen interior,
aunque sí que quisiéramos ajustar dos pequeños detalle. El
primero de ellos haría referencia al articulo 19.1, es un artículo
en el que se habla del personal de los cuerpos generales de la
Administración, que se cubrirá por funcionarios de cualquier
administración pública, o del Parlament de les Illes Balears, por
medio de concursos específicos de méritos o libre designación.
Aquí al final del primer párrafo del 19.1 se incluye la
observación de que la prestación de servicios en el Parlamento
será objeto de especial valoración, teniendo en cuenta que el

origen de estos funcionarios puede ser de cualquier
administración pública o del Parlamento, el Parlamento tiene
sus especificidades si bien es cierto, no parece justificarse la
diferenciación o el beneficio específico que habría por parte de
quienes hubieran prestado servicios en el Parlamento para que
tuvieran especial valoración, puesto que en cualquier otro
cuerpo general de la Administración pública, de cualquier otra
Administración pública se podría haber prestado unos
servicios que fueran, que hubieran dado una experiencia
necesaria, conveniente para poder acudir al nuevo puesto de
trabajo con suficiente preparación, con tanta solvencia o más,
que quien hubiera prestado servicios en el Parlamento en ese
momento. Por tanto, presentaríamos una enmienda, si este es el
modo de hacerlo a consideración de esta comisión, por la cual
pediríamos la supresión de ese último párrafo del artículo 19.1
que indica la prestación de servicios en el Parlamento será
objeto de especial valoración.

Y por lo que respecta al artículo 20, se habla de los sistemas
de oposición y concurso oposición y demás circunstancias
para el ingreso del personal al servicio de la Sindicatura de
Cuentas y probablemente puede ser que resulte ya
sobreentendido, pero quizás no sería ocioso recalcar con un
nuevo artículo 20 bis que podría ser 20 bis o añadir un punto
cuarto al final de este mismo artículo, probablemente quizás un
20 bis fuera lo más adecuado, en el que se dijera que los
diferentes procedimientos de selección se est ablecerían los
mecanismos adecuados para garantizar el conocimiento de la
lengua catalana, de acuerdo con los niveles exigidos para
puestos de trabajo equivalentes en la Administración de la
comunidad autónoma de las Islas Baleares, con lo cual ya
quedaría de forma específica y clara recogido este requisito,
para los diferentes grupos que hemos hecho llegar el texto de
las diferentes enmiendas y para los servicios de la cámara... -si
por favor-... haremos llegar una copia por escrito para la mesa
y no sé si a algún grupo le falte el texto de la enmienda. En
cualquier caso lo sometemos a criterio de esta comisión, la
discusión de estas posibles enmiendas, junto con las que tenga
a bien presentadas los restantes grupos.

Nada más Sr. Presidente.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Diéguez. Més grups? En nom del Grup Popular
la Sra. Cabrer té la paraula. 

LA SRA. CABRER I GONZÁLEZ:

Gràcies, Sr. President. En primer lloc agrair les explicacions
i donar la benvinguda al Síndic Major en la seva primera
compareixença davant aquesta Comissió d’Hisenda.
Efectivament avui estam davant el debat i votació d’aquestes
normes, jo crec que provisionals, per al funcionament de la
Sindicatura de Comptes, donat que s’acaba el període de
sessions i pareix que és necessari aprovar-les, un poc
precipitadament per part de tots els grups parlamentaris que no
hem tengut moltes ocasions de debatre un poc i d’estudiar
profundament aquestes normes. Però en principi des del Grup
Parlamentari Popular ens semblen correctes el seu contingut. 
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Nosaltres posam una objecció a l’article 14, apartat tercer,
quan parla del nomenament del personal eventual. Diu que el
nomenament i el cessament d’aquest personal seran lliures si
pertoca de fer-los el Síndic Major. Nosaltres consideram que ja
que el secretari de la Sindicatura es nomena pel consell de la
Sindicatura, també semblaria lògic que hi hagués un consens
de la Sindicatura en el nomenament d’aquest personal eventual
i nosaltres proposaríem una esmena i seria que el nomenament
i cessament d’aquest personal seran lliures i pertoca de fer-los
al consell de la Sindicatura, com a òrgan colAlegiat que decideix
aquests aspectes. Per tant, nosaltres presentaríem aquesta
esmena.

I en relació a les esmenes presentades pel Grup Parlamentari
Socialista, en relació a la primera que seria a l’article 19, apartat
primer, estaríem d’acord, creim que el fet de prestar serveis al
Parlament que sigui objecte d’especial valoració, no queda
gens concret i tan es pot valorar una altra feina i la veritat
consideram més objectiu que no hi hagi aquesta especial
valoració.

I en relació a l’edició d’un nou article, l’article 20 bis. La
veritat és que desconec el personal del Parlament normal, els
lletrats, el personal de nou ingrés en aquest Parlament quin
requisit de català s’exigeix en aquest moment. Per tant, jo no sé
si és el mateix que també s’està exigint a la comunitat autònoma,
la qual cosa em semblaria el més correcte que sigui el mateix, o
no sé si la Sindicatura tendrà un règim distint a la resta del
p ersonal del Parlament i igual a la comunitat autònoma. Per tant,
m’agradaria tenir un aclariment sobre aquest tema per a després
poder dir quin serà el nostre posicionament damunt aquest
article. En tot cas faria arribar l’esmena un poc a la Mesa del
Parlament.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Cabrer. Sr. Mas si vol vostè contestar. Té la
paraula.

EL SR. SÍNDIC DE COMPTES MAJOR (Pere Antoni Mas i
Cladera):

Gràcies, Sr. President. A veure, començant per, no és que jo
hagi de fer cap defensa de res, perquè repetesc que això està fet
de forma provisional i que és manifestament millorable, vull dir
ja ho he dit. Per tant, s’agraeixen les aportacions i tan de bo
n’hi hagués hagut més encara. Però anant en concret a allò que
s’ha tractat.

Quant al tema de l’article 19.1, de l’especial valoració dels
serveis prestats en el Parlament. Hem de dir que si nosaltres ho
hem recollit així és perquè l’Estatut del Personal del Parlament
i l’acord marc del personal que té el Parlament amb el seu
personal diu que es facilitarà i es procurarà que el personal del
Parlament pugui passar als òrgans que depenguin d’ell com la
Sindicatura de Comptes o la Sindicatura de Greuges.
Simplement per això ho vàrem recollir nosaltres, no és que
tenguem cap intenció, evidentment, de cap altra casta. Pensam

que d’alguna manera té una certa lògica perquè respon també
a la dependència orgànica del Parlament que tenim a la
Sindicatura. Llavors si d’alguna manera la Sindicatura té una
dependència orgànica, semblava lògic que aquesta
dependència orgànica es manifestés a través d’aquesta millor
valoració, millor valoració que vol dir simplement, no sé si s’ha
expressat així, que si estàs valorant mesos de feina, tal vegada
els mesos de feina a una altra Administració, a un consell o un
ajuntament poden valer 0,10 i al Parlament 0,12 o 0,13,
simplement és això, no és passar per davant a ningú. Això és la
previsió que hi havia, aquest és el motiu. Però vagi per dit que
nosaltres no tenim especial interès, sinó que pensam que era
una manera de fer palesa la relació específica que hi ha amb el
poder legislatiu que és el Parlament, simplement això.

Quant al tema de l’article 20, o article 20 bis vaja, de l’afegit
a la referència al tema de la llengua catalana. Bé la qüestió és
que no està posat aquí igualment com no estan posat moltes
altres coses, no perquè no es vulgui, sinó que pensam que com
que hi ha una remissió si no record malament a un article dels
primers, exacte, a l’article 17 hi ha una remissió general de què
els drets i deures, règim, és a dir, de què tot el règim del
personal serà el que tengui, del Parlament, amb la necessària
adaptacions i acomodacions, simplement allò que feim és..., és
a dir, les normes que s’apliquin en totes les matèries i entre elles
com és lògic la llicència del català, en el personal de Parlament
seran les que s’aplicaran en el personal de la Sindicatura.
Llavors si al personal del Parlament si li aplica la Llei de
Normalització Lingüística, com s’ha d’aplicar, idò exactament
igual succeeix amb nosaltres. Ara no hi ha cap inconvenient, no
som jo per poder (...), per part de la redacció originària no hi
havia cap problema en haver-ho fet constar. Si no es va fer
constar és igual que altres coses, que bé s’han deixat a l’aire
per pensar que tal vegada no eren necessàries o
imprescindibles. 

I després quant al tema del personal eventual de l’article
14.3, si es posa així, si es posa que correspon al Síndic Major és
perquè a l’article 17 apartat f) de la llei, concretament diu que
són atribucions del Síndic Major exercir la direcció superior de
tot el personal i realitzar els oportuns nomenaments. És a dir,
això si que no és un tema de voluntat, sinó que és un tema de
copiar la llei simplement, nosaltres vàrem posar això perquè i a
més és un poc reproduir l’esquema habitual, qui fixa per
exemple a un ajuntament, qui fixa el nombre de llocs de personal
eventual, les característiques, etcètera és el ple i aquí és el
consell de la Sindicatura i qui fa el nomenament en cada cas
concret és el Síndic Major. Els puc assegurar que no és perquè
jo tengués cap gelosia, tots els que em coneixen saben que en
tenc poca de gelosia amb aquestes coses. Llavors ho vàrem
estar parlant, però a l’article 17 apartat F de la llei ens va
condicionar i simplement vàrem posar això. Aquesta és
l’explicació que jo els puc donar, no per altra qüestió.

I per a mi he contestat tot, o he intentat contestar tot allò
que s’havia demanat.

EL SR. PRESIDENT:

Sí gràcies, Sr. Mas. No volen intervenir?
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EL SR. DIÉGUEZ I SEGUÍ:

Sr. Presidente, creo que en cualquier caso también...

EL SR. PRESIDENT:

Ahora no estamos discutiendo la intervenciones de las
enmiendas que han hecho el Grupo Socialista y el Grupo
Popular, luego le daremos la palabra al Sr. (...).

EL SR. DIÉGUEZ I SEGUÍ:

En cualquier caso si me da la palabra el presidente quisiera
intervenir.

EL SR. PRESIDENT:

Tiene la palabra.

EL SR. DIÉGUEZ I SEGUÍ:

Muchas gracias, Sr. Presidente, solamente dos cuestiones.
La primera con respecto al artículo 19.1, el que se refiere a la
priorización a la prestación de servicios en el Parlamento como
especial valoración. Creo que el contenido del Estatuto, lo que
intuye este diputado dentro de sus limitaciones en este ámbito,
lo que significa es lo siguiente, es decir, actualmente la
administración de la comunidad autónoma y la administración
del Parlament forman como dos islotes separados entre los
cuales no hay concursos de traslados, no hay una circulación
entre estos dos islotes administrativos. Entonces la creación de
este tercer semiislote que sería la Sindicatura de Cuentas, pues
podría plantear la duda de si los otros continuaban, o alguno
de aquéllos continuaba aislado frente a este nuevo.

Entonces creo que lo que se hace en el Estatuto de Personal
es indicar que se facilitará el acceso, es decir, que podrán pasar
del islote que podemos llamar Parlamento al islot e Sindicatura
de Cuentas. Facilitarlo significaría en cualquier caso, entiendo,
permitir que se pueda pasar y no priorizar, es decir, que tanto
los que están en la administración del Parlament como los que
están en la administración general pueden pasar a la Sindicatura
de Cuentas. Ahora, pueden pasar..., en principio parece que lo
normal sería en igualdad de condiciones de mérito, no
priorizando el mérito de estar en una administración frente a
otra, y de esta manera, interpretando de este modo, creo que se
respeta el espíritu del Estatuto.

Y por lo que respecta a la modificación del artículo 14.3,
evidentemente si es, como nos ha explicado el Síndico Mayor,
si se trata de una disposición que recoge el texto de una ley,
pues naturalmente no podemos estar de acuerdo y tenemos que
mantener que trae la propuesta, el proyecto de normas de
régimen interior que se nos ha presentado.

EL SR. PRESIDENT:

A ver, si yo entiendo bien -gracias por su explicación- la
segunda, la que va de adición al nuevo artículo 20.bis, ¿ésta la
retira?

EL SR. DIÉGUEZ I SEGUÍ:

No, no, Sr. Presidente. Esa parecía que no había ningún
inconveniente sobre la misma, y manteníamos la 19.1, el 20 bis,
y habida cuenta del conflicto de normas que significaría la
aceptación de la enmienda 14.3, esa no podemos votarla a
favor. 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Cabrer, pel Grup Parlamentari Popular té la paraula.

LA SRA. CABRER I GONZÁLEZ:

Sí, respecte a l’esmena presentada pel Grup Parlamentari
Popular ens diu el Síndic Major que és una obligació de la Llei
de la sindicatura. En tal cas, si és així, nosaltres la retiraríem. El
que passa és que, com a l’article 3, quan parla del secretari
general, diu que el secretari general sí s’ha de designar pel
conseller de la Sindicatura, pareix que també s’aplicaria la Llei
de la sindicatura i que també hauria de ser el nomenament pel
Síndic Major. És el que jo veig, però si és que la llei distingeix
entre secretari general i resta de personal, idò nosaltres retiram
la nostra esmena perquè evidentment no volem presentar una
esmena que contradigui el que diu la Llei de la sindicatura.

I respecte a les esmenes del Grup Parlamentari Socialista,
per fixar posició, respecte a l’article 19.1 no tenim cap
inconvenient en donar suport a aquesta esmena. I respecte a
l’addició d’un nou article 20 bis, no m’ha quedat clar si
efectivament el personal del Parlament té el mateix nivell..., no
dic el de la sindicatura que es crearà, sinó el personal del
Parlament quina exigència de català té, perquè si jo crec que si
hi ha una exigència determinada, que supòs que fixa la Mesa
del Parlament, jo crec que hauria de ser similar a la que tengui
la sindicatura. Si aquesta és la mateixa que hi ha a
l’administració de la comunitat autònoma correcte, però si no el
nostre criteri és que l’exigència sigui la mateixa per a tot el
personal d’aquest parlament i que no hi hagi distincions.
Nosaltres creim que és el criteri més lògic. Per tant donaríem
suport a l’esmena del Grup Parlamentari Socialista si el nivell és
el mateix, i si no no donaríem suport a aquesta esmena. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Cabrer. Jo entenc que tampoc no he vist per
part del Síndic Major que hi posàs grans inconvenients. Entenc
que està retirada l’esmena del Grup Parlamentari Popular, ja que
vostè diu que la Llei de la sindicatura de comptes diu...

(Intervenció inaudible)

Sí, 14.3, eh?

EL SR. SÍNDIC DE COMPTES MAJOR (Pere Antoni Mas i
Cladera):

Efectivament, sí. Si em permet, simplement per aclarir un
tema que deia la diputada. És que fa aquesta distinció la llei, en
concret a l’article 17, apartat f), fa aquesta referència que es
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refereix al Síndic Major, i a l’article 18 entre les competències del
consell diu “anomenar el secretari general”. Per tant respon a la
normativa d’aquí. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies. Sr. Alorda, té vostè la paraula pel Grup Parlamentari
PSM-Entesa Nacionalista.

EL SR. ALORDA I VILARRUBIAS:

Gràcies. En primer lloc també per donar la benvinguda al
Síndic Major i agrair-li no ja aquesta presència, sinó aquest
esforç que ha fet la sindicatura de facilitar-nos, a la comissió,
aquest document per poder aprovar el règim que, evidentment,
és competència d’aquesta comissió i no de la mateixa
sindicatura, però és evident que ens ha fet una feina que li
agraïm profundament i creim que ara ens toca fer a nosaltres la
nostra feina, que és aprovar-lo o trobar-li alguna cosa a fer.

Per part del nostre grup venia disposat a fer un vot gairebé
de confiança en aquest darrer minut i aprovar-la, encara que fos
amb caràcter provisional, a compte de major reflexió, però en
vista que s’han presentat unes esmenes sí que voldríem
pronunciar-nos-hi. Sobre la que s’ha retirat ja no hi ha lloc; en
canvi, respecte de l’article 19.1... Bé, la del 20 bis jo crec que,
bé, amb entusiasme, és a dir, que si no quedava prou aclarit és
bo que la llei ho digui. És cert, i ho vull aclarir a la Sra. Cabrer,
si la memòria no em falla, que l’article 5 de la Llei de funció
pública, que es va modificar específicament per demanar els
requisits de català, no va voler incorporar el personal del
Parlament dins el seu àmbit d’aplicació; per tant, si jo no vaig
errat, llevat d’acords funcionarials o acords de negociació
pròpia, no té un requisit i crec que és bo que a partir d’ara hi
sigui, que és raonable que la pròpia casa ho faci i, si no, en
qualsevol cas crec que es bo i és positiu que si l’administ ració
de la comunitat autònoma té aquest requisit, les institucions
d’autogovern també el tenguin i crec que hem de celebrar que
s’incorpori aquest article 20 bis.

Quant al 19.1, en canvi, jo demanaria al Grup Socialista que
hi fes una reflexió. Hi ha aquests acords respecte dels òrgans
de les sindicatures, i pensem que el Parlament és un univers
molt petit, molt tancat. En aquests moments pareixeria,
escoltant-lo, que el Govern o els consells estan molt oberts,
permeten concurs de mèrits interadministratius amb molta
generositat, i jo li he de dir que, per bé o per mal, això no és així.
En canvi el Govern és gran, el Govern permet un nivell de
concursos, un nivell de mobilitat important als distints
departaments; el consells tenen les seves dimensions, algunes
places que s’han anat obrint, jo destacaria especialment les
places que s’han obert al Consell de Mallorca en comparació al
que han estat els consells de Menorca i d’Eivissa i el mateix
govern, però al cap i a la fi també hi ha moltes places que en els
concursos es blinden a personal intern. Clar, si en el Parlament
no es va creant un mínim, i aquesta era la vocació dels acords
que hi ha a la casa, no es fa aquesta interpretació, crec que li
puc assegurar a la casa dels acords que hi ha en aquest moment
dins el Parlament, sinó que un confia que les sindicatures, que
depenen..., que d’alguna manera tenen aquest vincle amb el

Parlament, tendran un plus, ja no es demana el tancament, es
garanteix l’obertura absoluta a la resta d’administracions, cosa
que faig recalcar que no existeix a les altres, i aquí crec que ja
mantenir aquest plus com a gest que després tanmateix serà
quan s’aprovin les bases o com es modularà aquesta
preferència, nosaltres preferiríem que aquesta frase quedàs a
l’article 19.1 i li donaríem suport.

De totes maneres, si es presenta l’esmena tampoc no li
donarem suport o ens abstendrem. Tampoc no li donam més
importància, i d’una lectura més fina que es pugui fer en els
pròxims mesos ja veurem si s’han de fer altres canvis, i avui
l’únic que hem de fer és aprovar-ne un perquè la sindicatura
pugui anar rodant.

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Alorda. No hi ha més intervencions? 

Aleshores el que faríem seria començar a posar a votació les
esmenes del Grup Socialista. No sé si les podem votar
conjuntament o... No. Aleshores posaríem a votació l’esmena
a l’article 19.1, que és suprimir “la prestació de servei en el
Parlament serà objecte d’especial valoració”.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

Gràcies. Resultat de la votació?

EL SR. LLETRAT:

A favor, 11; en contra, cap; abstencions, 1. 

EL SR. PRESIDENT:

Queda aprovada l’esmena. 

I esmena d’addició d’un nou article 20 bis.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

Resultat de la votació?

EL SR. LLETRAT:

A favor, 9; en contra, cap; abstencions, 4. 

EL SR. PRESIDENT:

Queda, per tant, aprovada aquesta esmena.
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I ara el que ens toca és votar..., jo crec que ho podem votar
tot conjuntament, tota la normativa, el vot de tota la normativa,
o sigui, el projecte de normes de règim interior de la Sindicatura
de Comptes de les Illes Balears.

Vots a favor?

Queda aprovat per unanimitat.

El lletrat introduirà les esmenes que han estat aprovades.
Felicitats, Sr. Síndic, té vostè la normativa aprovada. I votat
l’únic punt que teníem a l’ordre del dia, s’aixeca la sessió.

I ara sí, fins sempre a tots.
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